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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   29 d’abril de 2014 
Horari:  18 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Jaume Alzamora Riera,  batle     
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Magdalena Llull Ferrer,  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
Antònia Llull Ferrer,   regidora 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 13 de novembre de 2013. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adhesió a les condicions previstes en el Conveni de 
col·laboració entre el Consell de Mallorca i Ecoembes (Ecoembalajes España, SA). 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal Iniciativa Verds d’Artà relativa al 
rebuig de les prospeccions petrolieres i agilització dels tràmits necessaris per a la declaració del canal de 
Menorca com a LIC. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal Iniciativa Verds d’Artà relativa a 
la recuperació d’allò abonat a l’Estat i al Govern de les Illes en concepte de “cèntim sanitari”. 
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2014. 
6. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 13 de novembre de 2013 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta de la sessió de 13 de novembre 
de 2013, de la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu 



 2

coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que en el punt núm. 1 de l’ordre del dia, en el foli verso 
núm. 4, en el paràgraf 10, línia 30, manca part de la seva intervenció, i demana que s’inclogui la part 
darrera de la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vull apuntar i recordar, i voldria que constàs en acta, perquè es tengui en compte de cara a l’auditoria 
que està en procés, que al seu dia vàrem criticar la rescissió de contracte que va fer, de manera 
unilateral, l’empresa concessionària amb la Fundació Deixalles, que en aquell moment feia la recollida 
porta a porta dels comerços de determinades fraccions. Ho dic perquè us ho apunteu, per favor, perquè, 
per molt que aquella rescissió de contracte es fes amb suport del màxim responsable en aquell moment 
de l’Ajuntament, jo voldria veure que efectivament hi ha algun tipus d’escrit o de firma autoritzant 
aquesta rescissió de contracte, perquè, recordem-ho, que a l’oferta de millores que va presentar 
REBALIM, es feia específicament aquesta millora, per tant, aquella millora es va avaluar i es va puntuar 
i, per tant, va ser un dels factors pels quals en aquell moment REBALIM possiblement va guanyar el 
concurs.>> 
 
Després de fer aquesta correcció, els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de 
membres del consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió de 13 de novembre de 2013. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adhesió a les condicions previstes en el Conveni de 
col·laboració entre el Consell de Mallorca i Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Atès l’article 25.2.l de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local i l’article 
29.2.m de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, segons els 
quals la recollida de residus sòlids urbans és competència dels municipis de Mallorca. 
 
Atès que aquest ens local no ha realitzat una encomanda de gestió al Consell de Mallorca per a la gestió 
de la recollida selectiva de paper-cartó, vidre i envasos lleugers. 
 
Atès que el 25 de febrer de 2014 es va signar un conveni de col·laboració entre el Consell de Mallorca i 
Ecoembes (Ecoembalajes España, SA). 
 
Per tot això, es proposa que el Ple d’aquesta corporació que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Adherir-se a les condicions previstes en el Conveni de col·laboració entre el Consell de Mallorca i 
Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) de 25 de febrer de 2014 que s’adjunta a aquest acord. 

 
2. Notificar a Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) i al Consell de Mallorca aquest acord.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que s’hauria d’aclarir per què no va passar per plenari el conveni. 
A part d’això, exposa que creu important començar a fer feina en la possibilitat de treure el màxim 
profit en la venda del paper i, per això, buscar la possibilitat de mancomunar la venda del paper. Diu 
que hi votaran a favor. 
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El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi votarà a favor. També es queixa per no haver-ho fet abans. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Adherir-se a les condicions previstes en el Conveni de col·laboració entre el Consell de Mallorca i 
Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) de 25 de febrer de 2014 que s’adjunta a aquest acord. 

 
2. Notificar a Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) i al Consell de Mallorca aquest acord. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal Iniciativa Verds d’Artà 
relativa al rebuig de les prospeccions petrolieres i agilització dels tràmits necessaris per a la 
declaració del canal de Menorca com a LIC 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Les prospeccions petrolieres a la Mediterrània han esdevingut una de les amenaces més serioses des del 
punt de vista mediambiental i econòmic per a les Illes Balears en les darreres dècades. Decretades amb 
el Govern de Zapatero el desembre de 2010 i desenvolupades pel Govern de Rajoy en aquesta 
legislatura, mai el rebuig a una decisió política com aquesta no havia implicat tant de consens, en tot el 
ventall institucional i social arreu de les Illes. 
 
Fa pocs dies que hem conegut les conclusions del darrer informe del Panell Intergovernamental sobre 
Canvi Climàtic de Nacions Unides (IPCC), que ens recorda la vulnerabilitat dels ecosistemes insulars 
davant les conseqüències de l’escalfament global (com ara els fenòmens climàtics extrems i la pujada 
del nivell de la mar). Sobretot, per la dependència dels combustibles fòssils. 
 
Si a això afegim els elevats riscos inherents associats a les prospeccions, tant en la seva fase 
d’exploració, com sobretot d’extracció, i el fet que som una comunitat que viu del turisme i, per tant, 
del seu paisatge, les raons per rebutjar les prospeccions són definitives. 
 
Pel que fa als municipis del Llevant de Mallorca (com és el cas d’Artà), les prevencions sobre els 
projectes de prospeccions petrolieres augmenten, ja que dos dels tres projectes actius, els impulsats per 
les companyies Seabird i, sobretot, el de Spectrum, afecten la part nord-oriental de Mallorca i el canal 
de Menorca, respectivament. Vivim a un municipi en el qual un dels nostres valors essencials és el 
paisatge i el patrimoni natural, on la relació mil·lenària entre els habitants de la costa i la mar integra 
fins i tot la nostra cultura. 
 
La incompatibilitat entre les prospeccions i els hàbitats protegits per les directives europees d’aus i 
d’hàbitats i biodiversitat és un element clau en les al·legacions presentades per la societat civil, i fins i 
tot en els informes de la Comissió Balear de Medi Ambient. En aquest sentit, la declaració com a lloc 
d’interès comunitari (LIC) del canal de Menorca proposada pel Ministeri d’Agricultura, Alimentació i 
Medi Ambient, implicaria no sols un element més de protecció davant les prospeccions, sinó una 
oportunitat per mantenir els valors ambientals de les costes del Llevant i afavorir la recuperació dels 
recursos pesquers. 
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Per aquests motius, proposam al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar el rebuig de l’Ajuntament d’Artà a les prospeccions petrolieres i, a la vista dels estudis 
ambientals presentats pels promotors dels projectes i davant les seves deficiències en l’avaluació de 
l’impacte, instar el Ministeri d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient a emetre declaracions 
d’impacte ambiental negatives. 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a agilitzar els tràmits perquè el Ministeri d’Agricultura, 
Alimentació i Medi Ambient declari LIC el canal de Menorca.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que, en la part expositiva, s’hauria de fer una matisació: el Govern 
del Sr. Zapatero no va dictar el decret de les prospeccions petrolieres, sinó que el que va fer va ser crear 
el marc legal que, previ informe tècnic favorable de Medi Ambient, es poguessin fer aquestes 
prospeccions. També diu que el senador Xisco Antic va presentar al Senat, el passat dia 23 d’abril de 
2014, una moció amb aquest mateix sentit i que també se’n presentarà una el proper dia 5 de maig en 
referència i amb informe d’Oceania pel que fa al LIC del canal de Menorca. Finalment, diu que votaran 
a favor de la moció. 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, manifesta la seva conformitat; i diu que ja varen presentar una moció en 
aquest sentit. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que ja es va presentar una altra moció en aquest sentit, diu que 
aquesta deu reforçar l’anterior moció. Manifesta que li pareix millor que es declarin, com a LIC, les 
Illes Balears. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, accepta la petició del PSOE i canvia el primer paràgraf de 
l’exposició de motius que queda redactat de la manera següent: 
 
<<Les prospeccions petrolíferes a la Mediterrània han esdevingut una de les amenaces més serioses des 
del punt de vista mediambiental i econòmic per a les Illes Balears en les darreres dècades. El Govern del 
Sr. Zapatero, al desembre de 2010, va crear el marc legal que possibilitava aquestes prospeccions amb 
informe previ favorable del Ministeri de Medi Ambient.>> 
 
En relació a la intervenció del PP, el Sr. Caldentey diu que no sap si es procedirà a declarar totes les 
Illes Balears com a LIC i diu que la moció es refereix a la zona del Llevant de Mallorca. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Manifestar el rebuig de l’Ajuntament d’Artà a les prospeccions petrolieres i, a la vista dels estudis 
ambientals presentats pels promotors dels projectes i davant les seves deficiències en l’avaluació de 
l’impacte, instar el Ministeri d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient a emetre declaracions 
d’impacte ambiental negatives. 
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a agilitzar els tràmits perquè el Ministeri d’Agricultura, 
Alimentació i Medi Ambient declari LIC el canal de Menorca. 
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4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal Iniciativa Verds d’Artà 
relativa a la recuperació d’allò abonat a l’Estat i al Govern de les Illes en concepte de “cèntim 
sanitari” 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès que el Tribunal de Justícia de la Unió Europea (TJUE) ha emès una sentència en què declara 
incompatible amb la legislació comunitària el “cèntim sanitari” sobre els hidrocarburs i diu que els 
13.000 milions d’euros que les administracions (Estat espanyol i CA de les Illes Balears) varen 
ingressar amb l’impost han de ser reemborsats, essent aquest dictamen vinculant no obstant que l’origen 
del mateix fos una consulta del TSJC a la màxima autoritat judicial comunitària. 
 
2. Atès que aquesta sentència té caràcter retroactiu, l’Ajuntament té el deure de recuperar els doblers 
públics pagats de manera injusta. Les quantitats que poden reclamar els perjudicats dependran de les 
comunitats autònomes en les quals s’hagin produït les adquisicions de combustible. No obstant això, en 
tots els casos podrà sol·licitar-se la devolució del tram estatal de l’impost (2,4 cèntims per litre per a 
gasolines i gasoils) entre l’entrada en vigor de la Llei 24/2001, de 27 de desembre, l’1 de gener de 2002 
i l’eliminació del mateix, que es va produir amb data 31 de desembre de 2012. Aquests reintegraments 
es poden reclamar tant per part d’empreses, organismes, entitats, societats ja siguin públiques o 
privades, com per part dels particulars que puguin acreditar mitjançant factura, la despesa realitzada en 
combustible al llarg dels darrers 4 anys. 
 
3. Atès que en el moment de formular aquesta Moció, ja hi ha hagut peticions per part d’alguns grups 
municipals a d’altres ajuntaments, com ara Manacor i Pollença. En el primer cas, l’Ajuntament ha 
informat d’una despesa de 7.430 euros; en el segon cas, el Ple de l’Ajuntament va aprovar, per 
unanimitat, una moció molt semblant a aquesta, en la qual es proposava la reclamació de l’abonat per 
aquest concepte. Pel seu caràcter informatiu, es copia allò declarat l’endemà del Ple de Pollença de març 
passat per part del grup municipal Alternativa, un dels impulsors d’aquella moció:  
 
“[...] l’interventor ens va informar que havia calculat que, si parlam del tram autonòmic del cèntim (hi 
ha també una part estatal) a recuperar des de maig del 2012, serien 1.800 euros de l’Ajuntament i 1.600 
euros d’EMSER (empresa municipal de Serveis de Pollença).  
 
Consideram que cal calcular també el tram estatal de l’impost, en vigor entre 2002 i desembre de 2012. 
Segons alguns missers, existeixen arguments per defensar la devolució des de gener de 2002 fins a 
desembre de 2012 (i no únicament respecte als darrers quatre anys no prescrits). 
 
L’instrument jurídic seria una reclamació d’ingressos indeguts entre març de 2010 i desembre de 2012 
(anys no prescrits) i a través d’una reclamació patrimonial per a les quantitats de 2002 fins a febrer de 
2010.” 
 
4. Atès que el passat dia 28 de febrer vaig presentar una sol·licitud (amb RGE núm. 4.726) en aquest 
Ajuntament, consistent en: 
 
“1. Que es calculi l’abonat per l’Ajuntament d’Artà en concepte de ‘cèntim sanitari’, amb consideració 
de les modalitats de justificació d’aquesta despesa establertes pel TJUE. 
 
2. Procedir a la reclamació d’aquestes quantitats, si s’escau, promovent una formalització de conflicte 
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en defensa d’aquests drets, de manera conjunta amb altres municipis.” 
 
5. Atès que, a dia d’avui, no n’hem rebut cap resposta, ni ens consta que s’hagi pres cap mesura dirigida 
a procedir segons el sol·licitat. 
 
Per això, es proposa al Ple de l’Ajuntament que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern municipal que calculi l’abonat per l’Ajuntament d’Artà en concepte de 
“cèntim sanitari” i reclamable, amb consideració de les modalitats de justificació d’aquesta despesa 
establertes pel TJUE. 
 
2. Instar l’Equip de Govern municipal que procedeixi a la reclamació d’aquestes quantitats, si s’escau, 
promovent una formalització de conflicte en defensa d’aquests drets, de manera conjunta amb altres 
municipis. 
 
3. Instar l’Equip de Govern municipal que es posi a disposició de la ciutadania, tant per a empreses com 
per a particulars, els formularis per poder reclamar la devolució davant l’Agència Tributària, i que 
aquests formularis siguin accessibles a través de la web municipal.>> 
 
El batle diu que està a favor de la moció. 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que està a favor. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, també diu que està a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El Govern d’Espanya ha assegurat que acatarà i complirà amb la sentència que declara il· legal el 
cèntim sanitari, una mesura que ha estat en vigor entre 2002 i 2012. 
 
Segons ha recordat el Ministeri d’Hisenda, es tracta d’una mesura que la pròpia Comissió Europea va 
considerar vàlida en el seu moment, ja que va ser aquest organisme qui va autoritzar la seva aplicació a 
Espanya des del 2002.  
 
No ha existit cap denúncia per part de la Comissió davant el Tribunal. Va obrir un expedient d’infracció 
que després es va suspendre. 
 
El Govern d’Espanya ha d’avaluar aquesta situació, malgrat la resolució del procés i les devolucions no 
s’esperen a curt termini. 
 
El cèntim sanitari, en la meva concepció, tal com ha estat declarat il· legal per Brussel·les, es va derogar 
en la Llei de pressupostos de 2012 i ja no està en vigor des del dia 1 de gener de 2013. La xifra de 13 
mil milions de € de què s’ha estat parlant, xerrant o rallant, correspon a tot el recaptat entre 2002 i 2012. 
Aquesta sentència no tindrà impacte als comptes públics a curt termini. Per comprovar les possibles 
devolucions, Hisenda exigirà amb tot rigor els justificants oportuns. 
 
El Ministre Sr. Montoro ha subratllat que “està bé que el Tribunal clarifiqui i digui el que és legal i al 
que s’atén, però la Comissió també té la seva quota de responsabilitat” per allò dit anteriorment. 
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En qualsevol cas, la sentència comunitària es refereix a un procés concret que comença en el Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya, però la resta de casos (fins a 13 autonomies que l’han utilitzat) s’han 
d’analitzar de forma individualitzada. 
 
Per tant, i a més de la responsabilitat europea, el Govern d’Espanya també ha de delimitar amb les 
comunitats autònomes l’abast d’aquesta sentència. 
 
Per acabar, cal recordar que el cèntim sanitari comptava amb un tram general de l’Estat i un tram 
autonòmic. El primer es destinava a pagar les despeses sanitàries i les comunitats autònomes podrien 
pagar també despeses mediambientals. 
 
Finalment, diu que votarà a favor de la moció.>> 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar l’Equip de Govern municipal que calculi l’abonat per l’Ajuntament d’Artà en concepte de 
“cèntim sanitari” i reclamable, amb consideració de les modalitats de justificació d’aquesta despesa 
establertes pel TJUE. 
 
2. Instar l’Equip de Govern municipal que procedeixi a la reclamació d’aquestes quantitats, si s’escau, 
promovent una formalització de conflicte en defensa d’aquests drets, de manera conjunta amb altres 
municipis. 
 
3. Instar l’Equip de Govern municipal que es posi a disposició de la ciutadania, tant per a empreses com 
per a particulars, els formularis per poder reclamar la devolució davant l’Agència Tributària, i que 
aquests formularis siguin accessibles a través de la web municipal. 
 
 
A continuació, el batle diu que s’ha de tractar un punt que no figura en l’ordre del dia, que s’ha de votar 
la seva inclusió en l’ordre del dia i que s’ha de debatre, si s’escau. 
 
M1. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 24 d’abril de 2014, relatiu a 
la convocatòria pública del Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al 
Foment de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca per a la selecció dels projectes 
d’inversió i actuacions per a la millora de l’oferta turística en l’illa de Mallorca, corresponent a 
l’exercici de 2014 
 
A continuació, els reunits voten i acorden, per unanimitat, incloure en l’ordre del dia i per via 
d’urgència la ratificació de l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 24 d’abril de 
2014, relatiu a la convocatòria pública del Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i 
per al Foment de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca per a la selecció dels projectes 
d’inversió i actuacions per a la millora de l’oferta turística en l’illa de Mallorca, corresponent a 
l’exercici de 2014. 
 
El regidor delegat de les àrees de Promoció Econòmica, Cultura i Patrimoni, Sr. Gili, explica l’acord de 
la Junta de Govern Local de 24 d’abril de 2014, que, copiat literalment, diu. 
 
<< Vista la Resolució del president del Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per 
al Foment de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca, per la qual s’aproven la 
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convocatòria pública i les bases per a la selecció dels projectes d’inversió i les actuacions per a la 
millora de l’oferta turística a l’illa de Mallorca, corresponent a l’exercici de 2014, publicada en el BOIB 
núm. 43, de 29 de març de 2014; 
 
Vist que en l’annex I que regula la convocatòria, en la base quarta, apartat 2, s’exigeix l’acord de 
l’Ajuntament pel qual s’acorda participar en la convocatòria pública; 
 
Vist que l’Institut Balear de la Natura (IBANAT) vol crear un centre d’interpretació ambiental a les 
Cases d’Albarca, ubicat al parc natural de la península de Llevant, al municipi d’Artà; 
 
Vist que, entre d’altres, els principals objectius del projecte són, per una banda, la conservació, millora i 
protecció dels espais naturals i, per una altra banda, el foment del senderisme i del turisme actiu en 
general; 
 
Vist que els objectius generals del Pla turístic municipal que es duu a terme al municipi d’Artà són, 
entre d’altres, el foment de les línies de producte turístic “senderisme”, “espais naturals” i “turisme 
actiu” dins la categoria “natura”; 

 
Vist que els objectius de la creació del centre d’interpretació ambiental de les Cases d’Albarca, ubicat al 
parc natural de la península de Llevant, es troben alineats amb els objectius generals Pla turístic 
municipal; 
 
Vist l’article 74 de la Llei 8/2012, de 19 de juliol, del turisme de les Illes Balears, que estableix que 
“amb la finalitat d’impulsar la inversió en complexos, serveis i infraestructures turístiques que 
afavoreixin la desestacionalització i la millora de l’oferta turística, el Govern de les Illes Balears, el 
consell insular corresponent o qualsevol ajuntament poden, en l’àmbit de les seves competències, 
declarar l’interès turístic de les iniciatives, les propostes i els projectes presentats; 
 
Els reunits, acorden, per unanimitat: 

 
1. Declarar el projecte “Centre d’interpretació ambiental de les Cases d’Albarca” com a projecte 
d’interès turístic municipal, atès que és de gran interès general i social per al municipi d’Artà. 
 
2. Sol·licitar participar en la convocatòria pública per a la selecció dels projectes d’inversió i les 
actuacions per a la millora de l’oferta turística a l’illa de Mallorca, corresponent a l’exercici 2014. 
 
3. Ratificar aquest acord pel Ple de l’Ajuntament. 
 
4. Trametre aquest acord al Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al Foment 
de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca.>> 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que el 80 % del cost de la despesa anirà amb càrrec a la subvenció de la 
Conselleria de Medi Ambient i el 20 % restant, ho pagarà directament la Conselleria de Medi Ambient. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Tenim molts de dubtes d’aquest tema. 
 
- Primer, dir que el compromís de l’Equip de Govern era donar la informació el més prest possible, i fer 
un plenari extraordinari.  
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- Després, no entenem per què, si la CAIB és la propietària dels terrenys i té disponibilitat 
pressupostària com demostra amb aquesta subvenció, no fa directament aquesta inversió i rehabilitació 
de les cases tal com ha fet amb els diferents camins del parc natural i altres actuacions que ha fet dins 
els parc natural i simplement ha comunicat a l’Ajuntament i no ha demanat parer. 
 
- També ens resulta una mica estrany haver de presentar un projecte que l’Ajuntament no ha vist ni és 
l’autor i ni és el promotor. 
 
- Tampoc no entenem per què se’ns presenta de forma tant precipitada i amb una documentació tan 
esbiaixada: 
        - No hi ha el projecte, sols la memòria. 

- La memòria diu que el pressupost de rehabilitar una edificació és d’uns 560.000 €, però no diu 
quina. 
- Falta informació gràfica. 
- El projecte està dins l’Ajuntament d’Artà per tal de verificar que s’adapta a la normativa 
vigent? 
- És prescriptiu tenir llicència de l’Ajuntament per tal de poder fer les obres ? I cobrar ICIO? 

 
- També creim que, si els diners els ha de gestionar l’Ajuntament d’Artà, hi haurà d’haver una 
consignació pressupostària i no tenim clar que ho puguem fer pel sostre d’endeutament. 
 
- I, pel que fa al 20 %, no tenim clar quina entitat ho aportarà i de quina forma. En el certificat del tècnic 
competent, es diu que s’ha assolit en el marc de col·laboració entre IBANAT i l’Ajuntament d’Artà. No 
sabem quin és el marc de col·laboració ni amb quin termes, etc. 
 
- També ens preocupa, simplement perquè no se’ns ha informat en cap ocasió, que s’estigui fent feina 
amb un conveni amb la Conselleria sobre el parc natural i els seus usos. Ens agradaria saber en quins 
termes i en quines condicions.>> 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que s’arrisquen a demanar aquesta subvenció, perquè, per ventura, no la 
concedeixen. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que el problema és l’obscurantisme sobre aquest tema. Diu que, si 
el projecte no és a l’Ajuntament, els nostres tècnics no han pogut informar-lo. Diu que voldria saber 
quin és el marc de col·laboració. Exposa que no dubta de les bones voluntats ni que l’argument sigui bo. 
Opina que no queda clar que l’Ajuntament no hagi de satisfer el 20 % del pressupost. Manifesta que no 
entén per què el Govern balear no executa el projecte quan té disponibilitat pressupostària. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que veu que el PSOE no ho veu clar, i suposa que és per la quantia 
del pressupost de les obres. Diu que no veu malament que es faci un ple extraordinari per explicar 
aquest punt. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, opina que la intervenció del PP no té fonament, ja que el portaveu 
del PI ha dit que, si la subvenció no s’aprova, l’Ajuntament renunciarà a la subvenció. Diu que 
s’abstendrà en la votació. A més, exposa que l’Ajuntament podria haver presentat un projecte propi, ja 
que la convocatòria va ser publicada dia 29 de març. També comenta que hi havia un altre compromís 
del portaveu del PI, Sr. Gili, que va assistir a la Junta Rectora del Parc Natural, de dur a consulta al 
consistori un escrit que diu que el problema del Parc Natural no era un problema d’infraestructures, sinó 
un problema de personal. 



 10

 
El portaveu del PI, Sr. Gili, diu que es compromet a dur aquest escrit al proper plenari. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que ells també volen que es rehabilitin les cases del Parc Natural, 
però demana com no han de tenir dubtes els membres de l’oposició si el mateix equip de govern en té. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 8 vots a favor (UIA, PI i PP) i 4 abstencions (PSOE i I. Verds): 
 
1. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de 24 d’abril de 2014, relatiu a la convocatòria pública 
del Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al Foment de la 
Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca per a la selecció dels projectes d’inversió i 
actuacions per a la millora de l’oferta turística en l’illa de Mallorca, corresponent a l’exercici de 2014. 
 
2. Trametre aquest acord al Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al Foment 
de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca. 
 
 
Essent les 19.05 hores, la regidora Sra. Sureda s’incorpora a la sessió. 
 
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2014 
 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2014. 
  
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
6. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP i el PSOE han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es 
llegeixen a continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
Preguntes 
 
1. Ens pot dir o explicar el senyor Batle a tota la ciutadania les actuacions preses respecte a la recerca de 
responsabilitats, en el tema del Poliesportiu de la Colònia? 
 
Resposta: Després de la moció presentada pel vostre grup, i aprovada per unanimitat, vàrem encarregar 
un informe a una advocada. Aquesta va demanar l’expedient al jutjat, que li ho va denegar en primera 
instància. S’hi va interposar un recurs, que també va ser denegat. Aleshores, es va demanar l’expedient 
a l’advocat nostre que havia duit el cas. A finals de 2013 va arribar aquest expedient. A mitjan abril 
l’advocada va venir a renunciar a fer l’encàrrec i ens va entregar l’expedient. Ara estam pendents de 
cercar algun altre professional que pugui fer l’informe. 

 
2. Ens poden explicar a tota la ciutadania quan s’arreglarà el mal estat de les llambordes (adoquins) del 
carrer de Ciutat?  

 
Resposta: Al més aviat possible. 
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3. Ens poden dir, ara que torna venir l’estiu, si s’eliminaran les olors de les clavegueres del carrer de 
Ciutat? 

 
Resposta: S’hi intentaran fer les actuacions pertinents per tal de reduir l’impacte d’aquestes olors. 

 
4. Ens poden dir la quantitat de doblers que tornarà l’empresa Net i Fresc després de l’auditoria sobre la 
recollida de residus? 

 
Resposta: De moment, l’empresa ens ha entrat un informe jurídic de part en què diu que no els 
correspon pagar res de més i que ells han complert amb el contracte. Malgrat això, els hem dit que no hi 
estam d’acord. La negociació encara no està tancada. 
 
5. Ens poden dir quin ha estat el cost del tancament del solar de la Colònia que es fa servir com a punt 
d’emergència de recollida selectiva de residus? 
 
Resposta: 6.062,78 € més IVA. 

 
6. Ens poden dir en quin punt es troben les converses sobre el punt verd de la Colònia?  

 
Resposta: Pendents de convocar una junta de portaveus. 

 
7. Pensen mantenir les bandes de reducció de velocitat de darrere l’Ajuntament? 

 
Resposta: Si no hi ha cap informe que en recomani la retirada, sí. 

 
8. Quan sortiran del forn els tríptics en llengües estrangeres i castellà referent a la recollida selectiva de 
residus? 

 
Resposta: Des de mitjan març els fulletons s’estan repartint en aquestes llengües. 

 
9. Ens poden dir quan els coloniers i colonieres podran escoltar Ràdio Artà Municipal? 

 
Resposta: Al més aviat possible. 

 
Prec 
 
- El nostre grup municipal vol agrair que l’Equip de Govern fes cas dels nostres suggeriments respecte 
de la neteja i condicionament del carreró privat de l’edifici de l’IBAVI. Gràcies. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PSOE 
 
Precs 
 
- Seguim insistint en els prec del mes de gener i de març pel que fa a tornar a posar en marxa aquella 
bona iniciativa de crear una agenda esportiva setmanal i que es publiqui a la pàgina web.  
 
Resposta: S’accepta el prec, però a l’agenda única ja s’hi publiquen, els actes esportius més rellevants 
de cada club esportiu. 
 



 12

- Per tal de donar sortida a les demandes del Consell Escolar de l’Institut Llorenç Garcias i Font pel que 
fa al Conveni signat amb la Conselleria d’Educació i donar una solució que pugui satisfer a totes les 
parts, demanam a l’Ajuntament que presenti una proposta per escrit, consensuada amb totes les forces 
polítiques d’aquest consistori, i que la faci arribar a la Direcció de l’Institut Llorenç Garcias i Font per al 
seu debat al pròxim Consell Escolar. 
 
Resposta: D’acord. 
 
Preguntes 
 
Esports 
 
- S’ha fet algun avanç en el tema de la signatura del conveni per a la reparació de les plaques d’energia 
solar del Poliesportiu Na Caragol?  
 
Resposta: S’ha renegociat el preu de la producció d’energia amb l’enginyer. Ara es consultarà a 
diferents empreses si es presentarien a un concurs obert amb les condicions de l’acord. 
 
- Quines entitats han presentat projecte o sol·licitud d’ús per fer activitats en els mesos de juliol, agost i 
setembre a les instal·lacions esportives? 
 
Resposta: Estiu Esportiu, Estiu Actiu 2014 i Rieraequipcampus. 
 
- Ens poden fer arribar una còpia en format digital de les sol·licituds i també dels projectes que s’han 
presentat? 
 
Resposta: Sí. 
 
Hisenda 
 
- Al passat plenari us vàrem demanar un llistat de tots els contractes menors que s’han adjudicat aquest 
any. El llistat amb els imports el tenim, el que no tenim és el perquè i el que es va encarregar. Ens 
podrien fer arribar una còpia en format digital de tots els expedientes de contractes menors? 
 
Resposta: Sí. 
 
Sanitat 
 
- A anteriors comissions informatives ens varen comunicar que la Regidoria de Sanitat treballaria per 
trobar algun solar que complís les característiques per poder construir-hi un nou PAC. S’ha trobat algun 
solar que compleixi les condicions necessàries? Quin o quins? S’ha pres alguna decisió al respecte? 
 
Resposta: Hi estam fent feina. 
 
Interior 
 
- En aquesta legislatura, quantes vegades s’ha reunit la paritària i amb quin ordre del dia? 
 
Resposta: Les reunions de la Comissió Paritària del Personal Laboral han estat les següents: 
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18/06/2012 - Complement dels coordinadors que són laborals.  
- Complement d’una treballadora de la Residència que fa feines de categoria 
superior. 

04/03/2013 - Complement de disponibilitat de dos treballadors (Acord de la Junta de 
Govern Local de 07/10/2013). 

15/05/2013 - Modificació de l’horari de l’auxiliar de l’Oficina d’Informació Turística 
(OIT). 

31/05/2013 - Canvi d’horari de l’auxiliar de l’Oficina d’Informació Turística (OIT). 
11/11/2013 - Paga extraordinària de desembre de 2012: abonament i interrupció de la 

prescripció. 
 
Les reunions de la Mesa de Negociació Conjunta (personal funcionari i laboral) 
22/03/2012 - Creació de la mesa paritària. 

- Elecció de secretari/ària. 
- Acord sobre la presa de decisions. 
- Calendari de negociació. 
- Proposta de negociació el complement de productivitat. 

20/11/2012 - Acord per poder utilitzar la quantitat pressupostada per a la productivitat 
del segon semestre de 2012 per fer una modificació de crèdit. 

08/12/2012 - Negociació referent al Complement econòmic que ha de percebre durant la 
incapacitat laboral el personal funcionari i laboral al servei de 
l’Administració municipal (Acord de la Junta de Govern Local 
d’11/10/2012).  

31/01/2013 - Acord de determinació dels criteris objectius per a l’abonament del 
complement de productivitat del personal de l’Ajuntament d’Artà. 

17/06/2013 - Acord relatiu a la ultraactivitat i aplicació del Conveni col·lectiu del 
personal laboral. 
- Acord per poder utilitzar una part de la quantitat pressupostada per a 
prestacions socials per a una modificació de crèdit (Club de la Tercera Edat 
de la Colònia i POS). 

17/07/2013 - Acord sobre la proposta de modificació de la plantilla de personal de 
l’Ajuntament d’Artà quant a l’exigència de nivells de coneixement de 
llengua catalana. 

20/01/2014 - Acord en relació al gaudi del dia addicional per assumptes particulars de 
2013, aprovat per la Llei orgànica 9/2013, de 20 de desembre, de control del 
deute comercial en el sector públic. 

 
De tota manera, també s’han fet reunions (sense aixecar acta) per intentar aclarir qüestions laborals o 
per arribar a acords sense haver d’arribar a convocar la Comissió Paritària (negociació de bases, 
situacions individuals de treballadors i treballadores, etc.).  
 
- Com està la negociació del conveni amb els treballadors? 
 
Resposta: Aturada. 
 
- Quantes persones es varen presentar a la borsa per cobrir la maternitat d’una de les treballadores del 
nostre Ajuntament?  
 
Resposta: 126 persones candidates. 
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- Com ens varen informar a les comissions informatives, a través d’empreses que s’han contractat 
mitjançant contractes menors o contractes de servei, s’han contractat diverses persones d’Artà. Quin 
criteri se segueix per contractar aquestes persones?  
 
Resposta: No ho sé, supòs que empresarial. 
 
- Aquestes empreses segueixen alguna indicació d’algun membre de l’Equip de Govern? 
 
Resposta: No, que jo sàpiga. 
 
- Amb quines asseguradores té algun tipus d’assegurança el nostre Ajuntament? Per quin concepte i per 
quin import? 
 
Resposta:  
Companyia Concepte Import 
Caser Responsabilitat civil general 600.000,00 € 
Chartris Europe, SA Responsabilitat de les autoritats i 

personal de les Administracions 
públiques 

250.000,00 € 

Mútua General de Seguros Edificis i bombes de pous/aigües Continent: 19.399.248,75 € 
Contingut: 170.020,94 € 
Danys elèctrics: 52.500,00 € 

Mútua General de Seguros Vehicles  
Nationale Suisse Llibres de Miquel Barceló 39.000,00 € 
Mapfre Multirisc Centre Jove 112.315,00 € 
Caser Instal·lació de captació  d’energia 

solar 
157.000,00 € 

Caser  Plaques fotovoltaiques  157.000,00 € 
 
També hi ha pòlisses que es contracten puntualment: 
- Accidents per Sant Antoni. 
- Fenòmens meteorològics per les festes d’Artà i la Colònia. 
- Responsabilitat civil i accidents per a cada curs d’adults. 
- Responsabilitat civil i accidents per a l’Estiu Viu. 
- Responsabilitat civil i accidents per als horts. 

Medi Ambient 
 
- Tal com es té pressupostat, quan es traurà la plaça de tècnic de medi ambient? 
 
Resposta: S’està estudiant. 
 
- Tenim alguna novetat en l’adjudicació del contracte de recollida i tractament de residus?  
 
Resposta: No. 
 
- Quines incidències hi ha hagut aquests darrers dies pel que fa a l’edició dels fulls explicatius de la 
recollida selectiva de residus en anglès i alemany? 
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Resposta: La versió alemanya tenia una errada en un dels dies de la recollida d’envasos.  
 
- Què s’ha fet al respecte? 
 
Resposta: S’ha rectificat l’errada aferrant-hi una etiqueta. 
 
- Ha suposat alguna despesa econòmica aquest fet? Quina?  
 
Resposta: No.  
 
Cultura 
 
- Al passat plenari pregarem que s’adequassin més espais per realitzar les diferents activitats de 
l’Ajuntament o de les entitats ciutadanes. S’ha fet alguna passa al respecte? 
 
Resposta: S’està programant el trasllat de la Policia Local a l’IBAVI per tal d’alliberar espai i poder 
dedicar-lo a entitats ciutadanes. 
 
Joventut 
 
- Ens poden fer arribar la memòria de 2013 d’activitats i l’avaluació del servei i les propostes de millora 
que s’han fet? 
 
Resposta: Sí. 
 
Urbanisme 
 
- Ens poden dir quines són les voravies que s’estan arreglant actualment amb càrrec al pressupost 
municipal? 
 
Resposta: A dia d’avui, cap. 
 
- Alguns dels propietaris dels expedients de disciplina urbanística que varen esser dictaminats pel Ple 
d’aquest Ajuntament han donat compliment de forma voluntària als acords de plenari? 
 
Resposta: No ens consta cap. 
 
- Quines passes s’han fet per tal de resoldre el tema del punt verd de la Colònia? 
 
Resposta: Es va demanar un  informe jurídic sobre aquest aspecte i estam pendents de la convocatòria 
d’una junta de portaveus. 
 
- Atesa la problemàtica del punt verd de la Colònia, els diversos escrits que han entrat a aquest 
Ajuntament distintes persones i entitats i també els acords de Ple que hi ha, demanam que agilitzin 
aquest tema. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
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Acords 
 
1. Després de fer la correcció manifestada pel portaveu d’I. Verds, acordar, per unanimitat, essent tretze 
el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió de 13 de 
novembre de 2013. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Adherir-se a les condicions previstes en el Conveni de col·laboració entre el Consell de Mallorca i 
Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) de 25 de febrer de 2014 que s’adjunta a aquest acord. 
2.2. Notificar a Ecoembes (Ecoembalajes España, SA) i al Consell de Mallorca aquest acord. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Manifestar el rebuig de l’Ajuntament d’Artà a les prospeccions petrolieres i, a la vista dels estudis 
ambientals presentats pels promotors dels projectes i davant les seves deficiències en l’avaluació de 
l’impacte, instar el Ministeri d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient a emetre declaracions 
d’impacte ambiental negatives. 
3.2. Instar el Govern de les Illes Balears a agilitzar els tràmits perquè el Ministeri d’Agricultura, 
Alimentació i Medi Ambient declari LIC el canal de Menorca. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
4.1. Instar l’Equip de Govern municipal que calculi l’abonat per l’Ajuntament d’Artà en concepte de 
“cèntim sanitari” i reclamable, amb consideració de les modalitats de justificació d’aquesta despesa 
establertes pel TJUE. 
4.2. Instar l’Equip de Govern municipal que procedeixi a la reclamació d’aquestes quantitats, si s’escau, 
promovent una formalització de conflicte en defensa d’aquests drets, de manera conjunta amb altres 
municipis. 
4.3. Instar l’Equip de Govern municipal que es posi a disposició de la ciutadania, tant per a empreses 
com per a particulars, els formularis per poder reclamar la devolució davant l’Agència Tributària, i que 
aquests formularis siguin accessibles a través de la web municipal. 
 
M1. Acordar, per 8 vots a favor (UIA, PI i PP) i 4 abstencions (PSOE i I. Verds): 
1. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de 24 d’abril de 2014, relatiu a la convocatòria pública 
del Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al Foment de la 
Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca per a la selecció dels projectes d’inversió i 
actuacions per a la millora de l’oferta turística en l’illa de Mallorca, corresponent a l’exercici de 2014. 
2. Trametre aquest acord al Consorci per a la Millora de les Infraestructures Turístiques i per al Foment 
de la Desestacionalització de l’Oferta de l’illa de Mallorca. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 
        El batle 
 


